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PROTOKÓŁ STANU 

FAKTYCZNEGO 

Protokół stanu faktycznego to dokument urzędowy w rozumieniu art. 244 kpc, w którym 
komornik dokonuje precyzyjnego i obiektywnego opisu stanu rzeczy zastanego w miejscu 
przeprowadzania czynności. Zadaniem tegoż dokumentu jest zatem ustalenie stanu 
faktycznego, który stanie się następnie przedmiotem postępowania sądowego. 

Podstawa prawna: art.. 2 ust. 3 pkt. 3 ustawy o komornikach sądowych i egzekucji -
Komornikom powierza się w szczególności następujące zadania: (...) 3. Sporządzanie 
protokołu stanu faktycznego przed wszczęciem procesu sądowego lub przed wydaniem 
orzeczenia na zarządzenie sądu lub prokuratora. 

Kto może wnosić o sporządzenie protokołu s. f.? 

1. Na wniosek każda osoba, która ma zamiar wszcząć postępowanie lub osoba, która wie, 
że będzie pozwana, a także prokurator i organizacja społeczna - przed wszczęciem 
postępowania. Ustawowe określenie „przed wszczęciem procesu sądowego" nie 
wyklucza zastosowania tej instytucji również w postępowaniu nieprocesowym. 

2. Zarządzeniem sąd lub prokurator - po wszczęciu postępowania. 

Czy protokół stanu faktycznego może stanowić dowód w postępowaniu? 

Protokół stanu faktycznego jest tzw. innym środkiem dowodowym w rozumieniu art. 309 kpc. 
Komornik, sporządzając go, nie działa jako organ egzekucyjny, jednak protokół s. f. posiada 
walor dokumentu urzędowego, co oznacza, że stanowi on dowód tego, co zostało w nim 
urzędowo zaświadczone (art. 244 par. 1 kpc). Art. 252 kpc mówi, iż osoba zaprzeczająca 



prawdziwości dokumentu rzędowego lub twierdzi, iż oświadczenia w nim zawarte są 
niezgodne z prawdą, obowiązana jest ten fakt udowodnić, zatem protokół stanu faktycznego 
daje możliwość przerzucenia ciężaru dowodu na stronę przeciwną. 

Protokół stanu faktycznego może być również stosowany w postępowaniu karnym, stosując 
przepisy art. 205 i 206 kpk. 

Protokół stanu faktycznego a zabezpieczenie dowodów 

Protokół stanu faktycznego może stanowić czynność konkurencyjną dla zabezpieczenia 
dowodów. Wg art. 310 i nast. Kpc, zabezpieczenia dowodów dokonuje się, gdy zachodzi 
obawa, iż jego przeprowadzenie stanie się niewykonalne lub zbyt utrudnione, albo gdy z 
innych przyczyn zachodzi potrzeba stwierdzenia istniejącego stanu rzeczy. 

Jaka jest forma protokołu stanu faktycznego? 

Powinien odpowiadać ogólnym wymaganiom protokołu urzędowego określonych w art. 809 
kpc. Powinien zatem zawierać: 

4- Oznaczenie miejsca i czasu czynności 
Imiona i nazwiska stron oraz innych osób uczestniczących w czynności 

4- Sprawozdanie z przebiegu czynności (opis stanu faktycznego) 
i- Wnioski i oświadczenia obecnych 
ł Wzmiankę o odczytaniu protokołu 
I Podpisy obecnych lub wzmiankę o przyczynie braku podpisu 
-1 Podpis komornika 

Dodatkowo protokół winien zawierać wzmiankę o osobie wnioskodawcy i celu sporządzenia 
protokołu. 

Opis powinien ograniczać się do tego, co Komornik osobiście stwierdził, nie powinien zaś 
zawierać jakichkolwiek subiektywnych ocen czy zapatrywań. Opis powinien być również 
dokładny i wyczerpujący, aby nie były konieczne późniejsze czynności g protokołu mogą być 
dołączone zdjęcia oraz oświadczenia stron na piśmie, o czym Komornik umieszcza wzmiankę 
w protokole. 

Jeżeli w toku sporządzania protokołu stanu faktycznego okaże się, że wymagane do jego 
sporządzenia są wiadomości specjalne, Komornik może przywołać do czynności biegłego. 



Czy za sporządzenie protokołu stanu faktycznego pobierana jest opłata? 

Na postawie rozporządzenie Ministra Sprawiedliwości z dnia 10 marca 2006 r. par. 6 
Komornik pobiera opłatę w wysokości 3% przeciętnego wynagrodzenia miesięcznego za 
każdą rozpoczętą godzinę czynności. 


